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Nyomtatott és online sajtó 
 

Orbán Viktor: az erdélyi magyarok képesek beazonosítani és elhárítani a veszélyt  
2024. december 6. – Krónika.ro 

Romániában veszélyes helyzet jött létre, az erdélyi magyarok azonban képesek felismerni és 

elhárítani a veszélyt – jelentette ki Orbán Viktor magyar miniszterelnök pénteken reggel a 

Kossuth Rádió Jó reggelt, Magyarország című műsorában a romániai választások kapcsán.  

„Szerintem az RMDSZ sikere Erdélyben bennünket »belmagyarokat« vagy »kismagyarokat« is 

megerősít: mégiscsak komoly nemzet vagyunk! Egy nemzet komolyságának fokmérője, hogy 

mennyire képes felismerni a veszélyt, és ha fölismeri a veszélyt, akkor képes-e cselekedni. Most 

Romániában egy veszélyes helyzet jött létre – az RMDSZ elnöke is erről beszélt –, és a magyar 

közösség olyan közösség intellektuálisan és politikailag, egy államalkotó hagyománnyal 

rendelkező közösség, amely ezt a veszélyt föl tudja ismerni, beazonosítja, és képes közösen 

fellépni, közösen cselekedni a veszély elhárítása érdekében. Ez nagyszerű dolog, hogy van egy 

olyan magyar nemzetrész, amely ezt hibátlanul hajtotta végre” – mondta Orbán Viktor.  

 

Nacsa Lőrinc: legyen béke! 
2024. december 7. – MTI, Demokrata, Magyar Hírlap, Felvidék.ma, Ma7.sk, Vajma.info 

A béke fontosságáról beszélt Nacsa Lőrinc, a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős 

államtitkára és Illés Boglárka, a Külgazdasági és Külügyminisztérium kétoldalú kapcsolatok 

fejlesztéséért felelős államtitkára a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség ifjúsági szervezete 

által rendezett adománygyűjtő esten szombaton Budapesten. Nacsa Lőrinc arról beszélt: nehéz 

időszakokban a magyarság egy irányba húz, ha baj van, összetart. S most baj van, háború, 

aminek véget kell vetni. A háború több mint 1000 napja megmutatta , hogy "milyen kemény 

fából faragták a kárpátaljai közösséget". Egyetlenegy ottani magyar intézményt sem kellett 

bezárni. Ez a nagy siker az összefogás eredménye - mondta az államtitkár. A magyar kormány 

is támogatja ezeket az intézményeket, hiszen a magyarság megmaradása mindannyiunk közös 

érdeke. Ahogy közös érdek a kiegyensúlyozott, jó viszony Ukrajnával. E téren remélhetőleg 

nagyobb lépéseket is el lehet érni a közeljövőben - fűzte hozzá. 

 

Felerősödtek a magyarellenes hangok a román parlamentben, az RMDSZ-nek 

ébernek kell maradnia 
2024. december 7. – Kőházi János – Magyar Nemzet 

Jelentősen megerősödött a szélsőségeseknek a jelenléte a román parlamentben, ami 

folyamatos éberséget kíván az RMDSZ politikusaitól – mutatott rá lapunknak adott interjúban 

Nacsa Lőrinc. A nemzetpolitikáért felelős államtitkár szerint ezért is fontos a magyar 

érdekképviselet, mert ha lennének is magyarellenes előterjesztések, azokat a döntéseket az 

RMDSZ nélkül nem lehetne meghozni. – Minek köszönhető a romániai választásokon a magas 

magyar részvételi arány? Hogyan értékeli a parlamenti választás eredményét? – Történelmi 
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siker az RMDSZ eredménye, amelyet az erdélyi magyarok összefogásával sikerült elérnie. 

Végre volt egy december elseje, amit nem elvesztettünk, hanem megnyertünk. Két dolognak 

köszönhető a magas részvétel. Egyrészt az erdélyi magyarok megértették: egy nagy 

összefogásra van szükség ahhoz, hogy ne a fejük felett hozzanak döntést a magyar ügyekről, 

hanem mindig legyenek bevonva a róluk szóló ügyekbe és döntésekbe. Először az volt a kérdés, 

hogy lesz-e befolyása Bukarestben a magyarok közösségének, aztán az, hogy mekkora lesz ez a 

befolyás. 

 

Potápi Árpád Jánosra emlékeznek a tornán 
2024. december 7. – Teol.hu, Tolnatáj TV 

Öt anyaországi és hét határon túli egylet küzd meg szombaton az Összetartozás Kupán a 

bonyhádi sportcsarnokban. A teremtorna idén Potápi Árpád János előtt is emléket állít. A 

völgységi fővárosban megrendezésre kerülő teremlabdarúgó-tornára idén is ellátogat a 

felvidéki Tardoskedd csapata, Vajdaságból a sándoregyháziak érkeznek, de tiszteletét teszi az 

erdélyi Madéfalva, Csíkcsicsó és a címvédő Nyárádszereda is. Rajtuk kívül képviseli magát 

Kárpátalja és Muravidék is, a mezőny a vármegyei élvonalbeli Dombóvárral és Kakasddal, 

valamint a BBFC Bever Name, az A'la Cool és a PÁJ-BSC csapatával lesz teljes. Az idei torna 

sajnos nemcsak a határon innen és túli magyarság összetartozásáról szól majd, hanem emléket 

állít az október 17-én tragikus hirtelenséggel elhunyt Potápi Árpád Jánosnak is. A kupa nevét 

eddig viselő Losonci Istvánra külön tornán emlékeznek január 4-én. 

 

Soltész Miklós: köszönjük a külhoni magyarok megbocsátását a húsz évvel 

ezelőtti bűnért 
2024. december 6. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Vasárnap.hu, maszol.ro, 

Vajma.info 

Köszönjük a külhoni magyarok megbocsátását a húsz évvel ezelőtti bűnért - mondta a 2004-es 

népszavazásra emlékeztetve Soltész Miklós, a Miniszterelnökség egyházi és nemzetiségi 

kapcsolatokért felelős államtitkára pénteken Gyergyószentmiklóson. "Köszönöm minden 

erdélyi, székelyföldi, partiumi magyarnak, minden Kárpát-medencében, de nem a jelenlegi 

Magyarországon élő magyarnak, hogy meg tudtak bocsájtani a húsz évvel ezelőtti bűnért" - 

fogalmazott az államtitkár. A KDNP-s politikus a Szent Miklós-templom búcsús szentmiséjén 

és körmenetén vett részt a székelyföldi városban. A templomban mondott ünnepi beszédében 

úgy fogalmazott: háromszoros köszönettel érkezett, amit három keresztény érték köré 

csoportosít: a megbocsátás, a küzdelem másokért és a cselekvő szeretet. A 2004. december 5-i 

népszavazásra emlékeztetve rámutatott: nem szabad feledni, "nagy bűn volt", a trianoni 

békediktátum után voltak olyanok, akik ahelyett, hogy magukhoz ölelték volna "az elszakított 

testvéreket", újra elszakították őket. "Köszönöm a megbocsátást, az elmúlt tizenöt évnek a 

nagyszerű együttműködését" - mondta a külhoni magyarokra utalva Soltész Miklós. 

 

V
e

ze
tő

 h
ír

e
k

 

https://www.teol.hu/helyi-sport/2024/12/potapi-arpad-janosra-osszetartozas-kupa-bonyhad
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/12/06/soltesz-miklos-koszonjuk-a-kulhoni-magyarok-megbocsatasat-a-husz-evvel-ezelotti-bunert
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/12/06/soltesz-miklos-koszonjuk-a-kulhoni-magyarok-megbocsatasat-a-husz-evvel-ezelotti-bunert


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. december 9. 

 

 

Soltész Miklós: a vallásos könnyűzene a hit közvetítője és a magyar megmaradást 

segíti 
2024. december 8. – MTI, Vasárnap.hu 

Az egyházi könnyűzene művelői nemcsak szűkebb közösségüket szolgálják, ők a hit közvetítői 

is és a magyar megmaradást segítik - hangoztatta a Miniszterelnökség egyházi és nemzetiségi 

kapcsolatokért felelős államtitkára vasárnap a marosvásárhelyi Keresztelő Szent János 

templomban, a szeplőtelen fogantatás ünnepén. Soltész Miklós a szentmise végén jelentette 

be: a magyar kormány idén húsz erdélyi, illetve partiumi egyházi közösség vallásos 

könnyűzenei együttesének, és 43 fiatal egyéni pályázónak nyújt támogatást, akik gitárt, vagy 

más olyan eszközt kapnak, amellyel a közösségüket szolgálják. "Köszönöm nekik, hogy így is 

felvállalják Krisztus követését és adott esetben olyanoknak is segítséget adnak a hit irányában, 

akik adott esetben keresők, vagy adott esetben nem is hívők" - fogalmazott az államtitkár. 

 

December 10-ig lehet jelentkezni a Kőrösi Csoma Sándor Program új szakaszára 
2024. december 6. – MTI, M1, vasarnap.hu, Pannon RTV, Felvidék.ma, Vajdaság Ma,  

December 10-ig lehet jelentkezést benyújtani a diaszpóra magyarságát segítő Kőrösi Csoma 

Sándor Program új programszakaszára – közölte a Miniszterelnökség nemzetpolitikai 

államtitkársága pénteken az MTI-vel. Az új programszakaszban a déli félteke országaiba – 

Latin-Amerikába (Argentínába, Brazíliába, Chilébe, Kolumbiába, Paraguayba, Uruguayba, 

Venezuelába), a Dél-afrikai Köztársaságba, Ausztráliába és Új-Zélandra lehet ösztöndíjasként 

utazni - írták a közleményben. Emlékeztettek, a 2013-ban létrehozott program célja, hogy az 

államtitkárság kiküldött ösztöndíjasokon keresztül segítse az anyaországtól távol, 

diaszpórában élő magyar közösségeket magyar identitásuk erősítésében és az anyaországgal 

ápolt kapcsolataik szorosabbra fűzésében. A kiválasztott ösztöndíjasok 9 hónapot töltenek az 

adott diaszpóraközösségnél, ahol elsősorban közösségépítő munkával – hagyományőrző és 

cserkésztevékenységgel, oktatói és nevelői munkával, valamint közösségi, sport-, média- és 

kulturális tevékenység ellátásával – segítik a helyi magyarságot. 

            
Kelemen Hunor: Georgescu eszméjében „nincs magyar embernek helye" 
2024. december 6. – maszol.ro 

A romániai elnökválasztáson egy nagyon rossz, Călin Georgescu, és egy kevésbé rossz, Elena 

Lasconi közül kell választani a magyaroknak - mondta Kelemen Hunor a magyarországi M1 

aktuális csatorna 48 perc című hírháttérműsorában csütörtökön. Az RMDSZ elnöke Calin 

Georgescut „a régi rendszer emberének" nevezte, aki „az ősi román föld" eszméjéről beszél, 

amelyben „nincs magyar embernek helye", majd azt mondta: nem támogathatnak olyan 

embert, aki „a vasgárdista és a nacionálkommunista ideológiákra építi a jövőképet és az ország 

képét". Kelemen Hunor Martí Zoltán műsorvezető kérdésére büszkeségének adott hangot 

pártjuk jó választási szereplése miatt, és úgy fogalmazott: saját magára is büszke lehet az 

erdélyi magyar közösség. Hiszen mintegy 240 ezer szavazattal kaptak többet, mint a legutóbbi 
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parlamenti választáson, 6,5 százalékot szereztek, és mind a szenátusi, mind a képviselőházi 

frakciójuk erősödött egy-egy képviselővel - ismertette. 

 

Kelemen Hunor: mielőbb új parlament, kormány kell, mielőtt teljes káoszba 

fordul az ország  
2024. december 6. – Krónika 

Kelemen Hunor RMDSZ-elnök szerint mielőbb meg kell alakulnia az új parlamentnek és 

kormánynak, mert ezen intézmények nélkül „pillanatok alatt a teljes káoszba fordul az ország”, 

miután az alkotmánybíróság pénteken érvénytelenítette az elnökválasztás első fordulóját, és 

úgy döntött: elölről kell kezdeni a teljes választási folyamatot. „Erre nem volt még precedens. 

Több magyarázatra van szükségünk. Egyrészt meg kell várnunk az alkotmánybíróság 

indoklását, másrészt arra van szükség, hogy az elnöki hivatal, a hírszerzés, az ügyészség, a 

DIICOT sokkal több információt hozzon nyilvánosságra, teljes transzparenciára van szükség” 

– kommentálta az alkotmánybíróság döntését Kelemen a Facebook-oldalán közzétett 

videóban.  

 

Kelemen Hunor: sokkal nagyobb átláthatósággal lehet az állampolgárok bizalmát 

visszanyerni  
2024. december 6. – maszol.ro, szekelyhon.ro, Nyugati Jelen 

Az RMDSZ tudomásul vette, hogy az alkotmánybíróság egyhangúlag érvénytelenítette, 

eltörölte az államelnök-választást, még meg kell várni a indoklást, hogy mire alapozta a 

döntését, szögezte le a Maszol megkeresésére Kelemen Hunor. Az RMDSZ elnöke kifejtette, 

hogy az állampolgárok bizalmát vissza lehessen nyerni, az államelnöki hivatal, az ügyészség, a 

kormányzati intézmények, a hírszerzés elő kell rukkoljon az információkkal. „Sokkal nagyobb 

transzparenciára, átláthatóságra van szükség abban, hogy mi vezetett ide, a felelősséget is meg 

kell állapítani, következményei kell legyenek a történteknek. Tudták-e, hogy problémák 

vannak, ha tudták, mire vártak. Csak akkor lehet tiszta vizet önteni a pohárba, ha 

nyilvánosságra hozzák az összes információt, mert amit a napokban kiadtak, az nagyon kevés, 

ahhoz, hogy a polgárok megértsék, mi történt valójában, és milyen törvénytelenségek vezettek 

ide” – fejtette ki Kelemen Hunor. 

 

Csoma Botond: ha Georgescu nyer, mindent megtesz, hogy a szélsőségesek még 

erősebbek legyenek 
2024. december 6. – maszol.ro 

A héten a Szociáldemokrata Párt (PSD), a Mentsétek meg Romániát Szövetség (USR), az 

RMDSZ, a Nemzeti Liberális Párt (PNL) és a nemzeti kisebbségek parlamenti frakciója 

megállapodtak az Európa-barát pártok koalíciójának létrehozásáról. Pénteken a pártok Kolozs 

megyei vezetői sajtótájékoztatót tartottak és hangsúlyozták: vasárnap a demokráciát 

támogatják valamint azt, hogy Románia a jövőben is fejlődhessen. Csoma Botond, az RMDSZ 

Kolozs megyei elnöke a sajtótájékoztatón úgy fogalmazott: a szövetség nem támogat egy olyan 
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jelöltet – Călin Georgescut –, aki legionárius ideológiát vall, és olyan nézeteket, amelyeket 

George Simion és Diana Șoșoacă is képvisel. Ha Georgescu elnök lesz, mindent megtesz annak 

érdekében, hogy a szélsőségesek még erősebbek legyenek. Hozzátette, az RMDSZ a hét elején 

meghozta a döntést, hogy Elena Lasconit támogatja az elnökválasztás második fordulójában 

 

Csoma Botond: ha az állami intézmények rendesen végzik a munkájukat, nem 

jutottunk volna ebbe a helyzetbe 
2024. december 6. – maszol.ro 

Az RMDSZ nem kommentálja az Alkotmánybíróság döntését az államelnök-választások első 

fordulójának érvénytelenítéséről, ám elfogadja azt, szögezte le a Maszol megkeresésére Csoma 

Botond. Az RMDSZ szóvivője hozzátette, az alkotmánybíróság indoklását a pénteki döntésről 

ezután fogják megvizsgálni. A jelenlegi helyzetben a legfontosabbnak azt tartják, hogy a 

parlamenti választások eredményét minél hamarabb érvényesítsék, minél hamarabb alakuljon 

meg az új kormány. Elölről kell kezdeni az az államelnök-választás egész procedúráját, 

valószínű a jelöltállítás pillanatától, mindent, részletezte az RMDSZ képviselő. „Egyértelmű, 

hogy ha az állami intézmények rendesen végezték volna a munkájukat, nem jutottunk volna 

ebbe a helyzetbe” – hívta fel a figyelmet a politikus. Az RMDSZ politikusa kifejtette, ha az 

állami intézmények nem az utolsó pillanatban ébrednek fel, és közölnek nagyon fontos 

információkat, akkor nem jutunk ide. „Sajnos az állami intézmények rossz működése okozta 

részben ezt a problémát”. 

 

Illyés Gergely: Most az új koalíció stabilitása a legfontosabb  
2024. december 6. – maszol.ro 

Illyés Gergely politikai elemző a Maszol megkeresésére elmondta: a legfontosabb most a 

parlament megalakulása. „Kérdés, hogy a mostani kormány vagy már a következő kabinet tűzi-

e ki az új elnökválasztás időpontját” - tette hozzá. A budapesti Nemzetpolitikai Kutatóintézet 

székelyudvarhelyi munkatársa szerint nyilvánvaló, hogy egyetlen olyan pártot sem lehet 

nélkülözni a most megalakuló koalícióban, amely szemben áll az ultranacionalista táborral. „Az 

új elnökválasztással kapcsolatban az a legfőbb kérdés, hogy kibírja-e ez a törékeny koalíció, ha 

mindegyik párt ismét külön jelölttel indul majd” - mondta Illyés Gergely. Szerinte nem kizárt, 

hogy a koalíciós pártok megegyeznek egy közös elnökjelöltben a stabilitás megőrzése 

érdekében.„Jó lenne, ha két hónap alatt nem robbana fel az új kormánykoalíció” - tette hozzá. 

Az elemző elmondta: jó döntésnek tartja az alkotmánybíróság mai határozatát. „Lehet, hogy 

több bizonyíték is van a választási folyamat mestersége befolyásolására” - fogalmazott Illyés 

Gergely.  

 

Második mandátumát kezdte Szilágynagyfalu RMDSZ-es alpolgármestere 
2024. december 6. – maszol.ro 

Hosszabb huzavona után végre megválasztották Szilágynagyfalu alpolgármesterét, Fórizs 

László RMDSZ-es tanácsos személyében, aki immár második mandátumát kezdi az RMDSZ-
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es többségű tanácsban. „Régi-új csapattal kezdem az újabb megbízatást” – mondta az 

alpolgármester, hozzátéve, nagyon sok félbemaradt, illetve folyamatban lévő munkálat vár rá 

és a tanácsostársaira. „Az újonnan megalakult testület többsége Somogyi Bálint tanácsosunk 

javaslatára megválasztott alpolgármesternek, annak ellenére, hogy a Magyar Polgári Erő 

képviselői a polgármesterjelöltjét, a PNL-s tanácsost támogatták, aki csak visszaosztásból 

kapott mandátumot. Mindenek ellenére tanácsosaimmal azon leszünk, hogy mindenki 

érdekét, a község érdekét képviseljük” – fogalmazott Fórizs László. 

 

Magyar alpolgármesterként is évek óta megállja a helyét a román többségű 

Marosludason  
2024. december 6. – szekelyhon.ro 

A tizenötezer lakost számláló Marosludason a magyarság aránya nem éri el a húsz százalékot, 

legalábbis az legutóbbi népszámlálás szerint. A helyi önkormányzatban a 17 választott 

képviselő közül három tanácsosa van az RMDSZ-nek. A várost 12 éve vezeti Moldovan Cristian 

szociáldemokrata polgármester és Kis István RMDSZ-es alpolgármester. A nyári helyhatósági 

választások után november közepén választották újra alpolgármesternek Kis Istvánt, aki a 17 

szavazatból tízet kapott. A Székelyhon felkereste Kis Istvánt, akiről a további tervekről 

érdeklődtünk. Az alpolgármester elmondta, hogy bár sok mindent sikerült megvalósítani a 

tervek közül az elmúlt év során, még mindig adósa maradt a közösségnek pár fontos 

tennivalóval.  

 

Ellenszélben épített parkolóházat Kolozsvár belvárosában a református egyház 

nyugdíjintézete  
2024. december 7. – Krónika 

Jövő héten avatják fel a Romániai Református Egyház Nyugdíjintézetének modern 

acélszerkezetre épített többszintes parkolóházát Kolozsvár belvárosában. A 330 férőhelyes 

létesítmény építési engedélyére hosszú éveket kellett várni, de továbbra is a kolozsvári 

városháza hozzáállásán múlik, hogy mikor állítja ki a nyitáshoz szükséges működési engedélyt. 

Kolozsváron, a Házsongárdi temető főbejáratának szomszédságában elterülő telken épült fel a 

Romániai Református Egyház Nyugdíjintézetének többszintes parkolóháza. Az ötlet még a 

2010-es évek elején született meg, amikor a két református egyházkerület közös 

nyugdíjpénztárának vezető bizottsága beruházási lehetőségeket keresett a felhalmozódott 

bevételek jobb kamatoztatására. Az 1959 januárjában, a korabeli kommunista román állam 

nyomására megalakult egyházi nyugdíjpénztár a kilencvenes években egy igen kedvező trendet 

élt át: a pályakezdő, fiatal lelkipásztorok számának megsokszorozódásával hirtelen sok lett a 

befizető, ugyanakkor kevesen mentek nyugdíjba, így a társadalombiztosítási járulékból egy 

jelentős összeg halmozódott fel az intézmény bankszámláin.  
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Elemző: felelőtlenül döntött az alkotmánybíróság, kérdéses, mennyire 

megalapozottak a titkosszolgálati dokumentumok  
2024. december 7. – Krónika 

Felelőtlenül döntött a bukaresti alkotmánybíróság, amikor pénteki határozatával 

megsemmisítette az elnökválasztás első fordulójának eredményét – vélekedett a Krónika 

megkeresésére Pászkán Zsolt, a Magyar Külügyi Intézet elemzője. A szakértő ezt azzal 

indokolja, hogy kétséges: valóban kellő szakmai megalapozottságú dokumentumok állnak azon 

hírszerzési feljegyzések mögött, amelyek alapján a taláros testület meghozta az ítéletet. A 

szakértő szerint a döntés az állami intézmények válságához vezethet.  

 

Az egykori Vasgárda népszerűsítőinél és Călin Georgescu kampányának 

állítólagos finanszírozójánál tartottak házkutatást  
2024. december 7. – MTI, Krónika 

A két világháború közötti fasiszta legionárius mozgalom híveinél, és a Călin Georgescu 

független elnökjelölt választási kampányának finanszírozásában feltehetően szerepet vállaló 

brassói vállalkozónál tartottak házkutatást szombaton. A bukaresti, valamint Ilfov, Neamț, 

Máramaros, Temes és Szilágy megyei helyszíneken végzett kilenc házkutatást a legfőbb 

ügyészség rendelte el egy olyan nyomozás keretében, amelyet a fasiszta, legionárius, rasszista 

vagy idegengyűlölő jelképek használatát, háborús bűnösök kultuszát tiltó jogszabály 

megsértésének gyanújával indítottak. A bűnvádi eljárás azt követően indult, hogy a parlamenti 

botrányairól elhíresült, az alkotmányos rend megdöntésére uszító kijelentései miatt az 

államelnökjelöltek sorából kizárt Diana Șoșoacă európai parlamenti képviselő több más 

személy társaságában december elsejére virradó éjszaka megemlékezést rendezett az Ilfov 

megyei Tâncăbești-en Corneliu Zelea Codreanu, a két világháború közötti fasiszta Vasgárda 

alapítója sírjánál meggyilkolásának 86. évfordulóján. A megemlékezést Șoșoacă Facebook-

oldalán élőben közvetítette.  

 

A legionárius mozgalmat éltető személyek kerültek hatósági felügyelet alá 
2024. december 7. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Hét személyt helyeztek szombaton hatósági felügyelet alá a november 30-án, az Ilfov megyei 

Tâncăbeşti településen a legionárius mozgalom vezetőjének, Corneliu Zelea-Codreanu-nak 

szentelt megemlékezésen való részvétel miatt. Az ügyet az Ilfov megyei ügyészség vizsgálja, 

amely szombaton kilenc házkutatást tartott a fővárosban, valamint Ilfov, Temes, Máramaros, 

Szilágy és Neamţ megyékben - tájékoztat az Agerpres. A nyomozás a fasiszta, legionárius, 

rasszista vagy xenofób jelképek nyilvános használata miatt zajlik – tájékoztatott a legfőbb 

ügyészség. A közlemény szerint a legionárius mozgalom vezetője, Corneliu Zelea-Codreanu 

halálának 86. évfordulója, valamint a mozgalom további 13 tagjának tiszteletére szervezett 

megemlékezésen 100-150 személy vett részt Tâncăbeşti-en. 
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Musai-Muszáj: a Ceaușescu-féle nyelvi sovinizmust idézi a kolozsvári karácsonyi 

vásár feliratozása  
2024. december 8. – Krónika 

Miközben a kolozsvári karácsonyi vásár nyelvi tájképe nyomokban magyar feliratokat is 

tartalmaz, a vásár szabályzatában sikerült megidézni a román kommunizmus legsötétebb éveit 

– közölte a Musai-Muszáj akciócsoport. A civil kezdeményező csoport – melynek célja, hogy 

Kolozsvár a polgárai által nap mint nap megélt, valós multi- és interkulturalizmus városa 

legyen – vasárnap „Ceaușescu Karácsonyi Vására Kolozsváron” címmel tett közzé bejegyzést 

Facebook-oldalán. „Miközben a Kolozsvári Karácsonyi Vásár nyelvi tájképe nyomokban 

magyar feliratokat is tartalmaz, a vásár szabályzatában sikerült megidézni a román 

kommunizmus legsötétebb éveit, amikor településeink neveit még magyar szövegkörnyezetben 

sem lehetett magyarul használni. A karácsonyi vásár magyar nyelvű szabályzatában ugyanis 

városunk »Cluj-Napoca« megyei jogú város és csak zárójelesen lehet »Kolozsvár«, megyénk 

»Cluj« megye és csak mellékesen »Kolozs«, Főterünk pedig egyszerűen »Piața Unirii«. 

 

Markó Béla: Becsapták a választókat 
2024. december 8. – maszol.ro 

Romániában nem volt precedens arra, hogy a választások előtt két nappal érvényteleníti az 

Alkotmánybíróság az államelnökválasztás első fordulóját. A Romániai Magyar Demokrata 

Szövetség (RMDSZ) egykori elnökét, Markó Bélát kérdezték, első sorban arról, hogy szerinte 

hogyan jutottunk ide. „Fel kellett volna lépni a gyűlöletbeszéd ellen, a legionárius eszmék 

hirdetése ellen, a xenofóbia, az antiszemita állásfoglalások ellen, és nem kellett volna 

megengedni, hogy olyan jelölt vagy jelöltek kerüljenek a listára, akik ilyen eszméknek az 

elkötelezettjei. Ez nem jelentette volna a véleményszabadság korlátozását, hiszen sem a 

környező országokban, sem Romániában nem engedik a gyűlöletbeszédet. Nagyon sok esetben 

ez bűncselekménynek számít. A demokráciában mindenfajta véleménynek helye van, kivéve a 

szélsőséges eszméket. Tehát ha az okokat keressük, az egyik fő ok az, hogy szemet hunytak 

azok, akiknek nem lett volna szabad” - mondta a Maszolnak Markó Béla. 

                              
A kor kihívásaihoz igazodva - interjú Somogyi Alfréddal 
2024. december 7. – ma7.sk  

A Szövetség a Közös Célokért új elnöke, Somogyi Alfréd lelkész, a Selye János Egyetem 

Református Teológiai Karának dékánja szerint a szervezet küldetése adott, azt kell még 

hatékonyabban, a kor kihívásaihoz igazodva képviselni. A királyfiakarcsai Petőfi-ligetben 

november 22-én zajlott a Szövetség a Közös Célokért tisztújító tanácsülése, ahol a Magyar 

Szövetség elnöke, Gubík László, ígéretéhez híven, lemondott elnöki posztjáról. Új vezetőként a 

közgyűlés Somogyi Alfrédot választotta meg négy évre. Terveiről, céljairól beszélgettünk vele. 

„Igen. Itt elsősorban arra gondolok, hogy a Szövetség a Közös Célokért nagyon fontos összekötő 

kapocs kell, hogy legyen a közösség és a közösséget alkotó emberek között. Vagyis fontos, hogy 
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a tagszervezeteink azokon a munkaterületeken, ahol dolgoznak, el tudják érni az embereket. 

Ennek az erőpotenciálját, ahogy az eddig is történt, ernyőszervezetként a közösségünk 

érdekében kell tudnunk jól felhasználni. Ezt én egyedül nem tudom csinálni, de most vettük fel 

a harmincadik tagszervezetünket, úgyhogy bízom benne, a tagszervezetekkel való 

együttműködés jó és zavartalan lesz.” – fogalmazott. 

 

Stabil létszámok jellemzik a felvidéki magyar oktatási rendszert az idei tanévben 

is 
2024. december 7. – ma7.sk  

A Szlovák Köztársaság Tudományos-Technikai Információs Központja (CVTISR) az előző 

tanévekhez hasonlóan idén is közzétette a szlovákiai óvodák, valamint alap- és középfokú 

oktatási intézmények létszámadatait. A kirajzolódó tendenciák arra engednek következtetni, 

hogy bár a magyar iskolakezdők száma némileg elmarad az utóbbi két év kiemelkedően magas 

értékeitől, a felvidéki magyar oktatás helyzete továbbra is stabil, az egyes képzési szinteken az 

összesített tanulói létszámok pedig a korábbi évek átlagához képest kedvezőbbek. Kárpát-

medence-szerte megfigyelhető tendencia, hogy az óvoda nevelési nyelvének megválasztása jó 

eséllyel predesztinálja a későbbi magyar iskolaválasztást, azaz azok a családok, akiket 

eredményesen szólítanak meg a korszerű és jól felszerelt magyar óvodák, jó eséllyel magyar 

iskolát választanak iskolakötelessé váló gyermekük számára, ez a döntés pedig meghatározza 

a későbbi szocializációt, a közösségi kötődések kialakulását. 

 

Nagysallóban találkoznak az Alsó-Garam és Ipoly menti helytörténészek 
2024. december 7. – ma7.sk  

A Juhász Gábor vezette Dudich Ferenc polgári társulás idén újra megszervezi az Alsó-Garam 

és Ipoly menti helytörténészek találkozóját. A kutatók és az érdeklődők a hetedik alkalommal 

megvalósulandó konferenciára ezúttal Nagysallóban, a helyi esketőteremben gyűlnek össze 

2024. december 14-én. A barsbaracskai Wurczer Péter a pozbai Szentkút Zarándokhely 

történetéről prezentál, a hontfüzesgyarmati Duba Ernő Karrier Vámbéry Ármin árnyékában 

címmel Elek Jónás, vagyis Ömer Ferídún kalandos életéről mesél majd. Eltűnt településekről 

is szó lesz: Milan Ukrop Deménd, Luky János pedig Barsendréd térségének vonatkozásában. 

Az ipolysági Honti Múzeum munkatársa, Kapusta Krisztina Betekintés az élők házába: a zsidó 

temetők kutatásának kihívásai címmel tart előadást, Baka Anita Ipolyvisk három neves 

főpapjának életútját foglalja össze. A vámosmikolai Koczó József a Kovács Sebestény családról, 

az újbarsi Müller Péter a 135 éve alakult Lévai Iparos Olvasókörről, a lekéri Juhász Gábor Léva 

utcáiról, a garamújfalusi Novák Margaréta Mágnás Elzáról, a nagysallói Kicsindi Enikő a 

Kucsera családról tart ismertetőt. 

 

Bűntelenül kerültek lágerekbe 
2024. december 7. – ma7.sk  

A második világháborút követő felvidéki magyar történelem sokáig tabuként kezelt, máig fájó 

gyalázatáról, a málenkij robotról tartottak november 29-én nemzetközi szakmai konferenciát 
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Kisgéresben. Abban a faluban, ahonnan 80 évvel ezelőtt a régió települései közül a legtöbb, 

szám szerint 170 férfit vittek el szovjet földre „három napi munkára”. A konferencia számtalan 

tartalmas előadásából a megjelentek emlékezetébe, személyes érintettségük okán is, a dr. 

Cservenka Ferdinándtól hallottak ivódtak be leginkább. A Magyar Nemzeti Levéltár Országos 

Levéltára Gulág- és Gupvikutató Intézetének levéltárosától számos új információval 

gazdagodtunk a felső-bodrogközi civilek 1944-ben történt tömeges elhurcolásáról. A civilek 

tömeges elhurcolása a Felvidék délkeleti, keleti régióira korlátozódott, azaz Szepsi és 

környékére, a Szepességre, az Ung-vidékre és a Bodrogközre.  Gömörből más parancs alapján 

vitték el a civileket, így az a nőket is érintette. 

 

Karaffa Attila: Számunkra városunk, szülőföldünk szeretete és jövője a 

legfontosabb 
2024. december 8. – ma7.sk  

Csallóköz szívében mozgalmas volt az idei esztendő, a városban sok beruházás, esemény és 

nagyszabású kulturális rendezvény valósult meg. A kormány megszorításai azonban az 

önkormányzatok munkáját is megnehezítik. Nem kivétel az alól Dunaszerdahely sem. Milyen 

évet zárt Dunaszerdahely és mit remél 2025-től Dunaszerdahely alpolgármestere? Karaffa 

Attilával beszélgettem. „Azt is fontosnak tartom megjegyezni, hogy városunk 2025-ben ünnepli 

első írásos emlékének 770. évfordulóját, így ezt az évet emlékévvé nyilvánította a testület. 

Ebből adódóan az év folyamán számos rendezvényt szervezünk, valamint egyedi logót 

készítünk az alkalomra, de várhatóak versenyek, különféle kiadványok és egyéb események is, 

amelyek mind az évforduló jegyében zajlanak majd. A Csallóközi Vásár és a Szent György 

Napok is négynaposak lesznek gazdag kulturális programokkal, együttműködve a civil 

szervezetekkel.” – emelte ki.  

 

A Magyar Művészetért Díj a magyarság megbonthatatlanságának jelképe 
2024. december 8. – ma7.sk  

Gútán, az Adamis Anna Városi Művelődési Központban került sor advent második 

vasárnapjának előestéjén a 48. Magyar Művészetért Díjrendszer díjátadó gálájára. Ez a rangos 

elismerés olyan magyar személyiségeket és közösségeket díjaz, akik jelentős mértékben 

hozzájárultak a magyar kultúra és művészet gazdagításához, valamint a magyarság 

identitásának megőrzéséhez a Kárpát-medencében. A Magyar Művészetért Díjat 1987-ben 

alapították és az alapdíj az évek során további történelmi, művészeti díjakkal bővült. Gazdára 

talált az Ex Libris Díj, A Színész Díj, az Árpád fejedelem-díj, A Magyar Művészetért Díj és a 

Zrínyi Ilona-díj is. Ezt Gubcsi Lajos, a Magyar Művészetért Díjrendszer elnöke mondta 

stábunknak.  

 

Tudjunk a jövőben is közösen az egyetemért dolgozni 
2024. december 8. – ma7.sk  

Nyolc év egy ember életében talán nem sok. Jóval több idő viszont egy olyan fontos intézmény 

rektoraként, mint a komáromi Selye János Egyetem. Juhász György éppen ennyi ideig látta el 
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ezt az embert próbáló, kihívásokkal teli tisztséget. A múlt idő azonban még nem teljesen 

indokolt, hiszen január végéig hivatalában marad, és azután adja át a stafétabotot utódjának. 

A leköszönő rektor az elmúlt közel egy évtizedet pozitívan értékeli, bár nem titkolja, az utóbbi 

három-négy évszámos váratlan helyzetet teremtett, amelyekre megoldást kellett találni. 

Szerencsére sikerekből sem volt hiány. „A felsőoktatási törvény értelmében a rektor 

megbízatási időszaka legfeljebb kétszer egymás utáni négy évre szólhat. Most az átmeneti 

rendelkezésben van egy olyan kitétel, hogy aki még a törvény elfogadása előtt rektor volt, akkor 

azt az első ciklusnak számítják. Jómagam viszont úgy döntöttem, nem élek ezzel a lehetőséggel, 

hanem kitöltöm a kétszer négyéves időszakot, és utána kevesebb feladatot vállalok, és remélem, 

hogy kicsit nyugodtabbá válik az életem. 

                 
Semjén Zsoltnak gratulált dr. Pásztor Bálint 
2024. december 8. – PannonRTV 

Gratulált Semjén Zsoltnak dr. Pásztor Bálint abból az alkalomból, hogy a Kereszténydemokrata 

Néppárt ma újabb öt évre elnökévé választotta. A Vajdasági Magyar Szövetség elnöke 

Facebook-bejegyzésében azt írja, az ország szuverenitásáért, a háború azonnali békés 

lezárásáért küzdő Fidesz-KDNP koalíció kisebbik kormánypártja immár 80 éve áll a magyarok 

szolgálatában, elnökének neve pedig sok konkrét nemzetpolitikai intézkedéssel forrt össze az 

elmúlt mandátumok során. További sikeres nemzetépítő munkát kívánt a miniszterelnök-

helyettesi és pártelnöki feladatai ellátásához a Vajdasági Magyar Szövetség és a saját nevében 

is. 

 

Német László a pápa tanácsadói között 
2024. december 7. – Magyarszo.rs, Vajma.info, PannonRTV  

Excellenciás és Főtisztelendő Német László belgrádi érsek ünnepélyes keretek között is 

átvehette a pápaválasztói bíboros megbízatást Ferenc pápától a hétvégén Vatikánban. Először 

történt meg a szerbiai katolikus egyház történetében, hogy a bíboros kollégiumba meghívást 

kapott a területeinken szolgálatot teljesítő egyházi méltóság. A keresztény katolikus egyház feje 

ugyanis október 6-án bejelentette, hogy 21 új személlyel bővíti a bíborosi kollégiumát: a 

kiválasztottak között volt Német László is. A korábban nagybecskereki püspöki szolgálatot 

teljesítő érsek az első vajdasági magyar is, akit a szerb katolikus egyház vezetőjévé nevezett ki 

a pápa 2022. november 5-én. Az idei kinevezéssel pedig október 6-ától a Szent Cirill és Metód 

Nemzetközi Püspöki Konferencia elnökeként is tevékenykedő Német László gyakorolhatja a 

bíboros címmel járó jogokat is. 

 

Elhunyt dr. Somogyi Sándor a VMSZ Női Fóruma 
2024. december 7. – Magyarszo.rs 
Elhunyt Dr. Somogyi Sándor nyugalmazott egyetemi tanár, professor emeritus. 1935-ben 

született Bácskossuthfalván. Agrármérnök, a közgazdaságtudományok magisztere, a 
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közgazdasági és mezőgazdasági tudományok doktora, nyugalmazott egyetemi tanár, emeritus. 

Egyetemi oklevelét az Újvidéki Egyetem mezőgazdasági karán szerezte 1958-ban. A szabadkai 

Közgazdasági Karon szerezte meg magiszteri fokozatát 1970-ben, majd 1980-ban doktorált. 

Kutatási területe az agrárökonómia és azon belül is a szervezés- és vezetéstudományok. 

Dolgozott mezőgazdasági technikusként, mezőgazdasági mérnökként, volt középiskolai tanár, 

majd igazgató. 

 

Nemzeti identitásunk, összetartozásunk szimbólumai 
2024. december 8. – Magyarszo.rs 

Immár 26. alkalommal tartották meg a Himnusz és Szózat szavalóversenyt Szabadkán az 

Észak-bácskai Magyar Pedagógusok Egyesülete szervezésében. Szombaton ötvenegy hetedik 

és nyolcadik osztályos általános iskolás, középiskolás és egyetemi hallgató mérettetett meg. 

Vajdaság több településéről, az anyaországból, de a Felvidékről is érkeztek versenyzők, hogy 

elmondják vagy Kölcsey Ferenctől a Himnuszt, vagy Vörösmarty Mihálytól a Szózatot. – Ünnep 

ez a szavalóverseny, amelyen azok a legszebb magyar költemények hangzanak el, amelyek 

nemzeti identitásunk és összetartozásunkat szimbólumai, kifejezik büszkeségünket, közös 

céljainkat, összekötő kapcsot képeznek a múlt, jelen és jövő magyarsága között – mondta 

egyebek között De Negri Ibolya, az Észak-bácskai Magyar Pedagógusok Egyesületének elnöke. 

Köszönetet mondott a versenyző fiataloknak, valamint a felkészítő tanároknak is. 

 

A Lányi Ernő Iparos Művelődési Egyesület karácsonyi műsora 
2024. december 8. – PannonRTV 

A szabadkai Lányi Ernő Iparos Művelődési Egyesület idei karácsonyi műsora is sokak számára 

jelentett lelki feltöltődést. A rendezvényen tisztelegtek az egyesület közelmúltban elhunyt 

tiszteletbeli elnöke, dr. Miklenovics Tibor emléke előtt is. Az ünnepi műsor elején 

meggyújtották a második adventi gyertyát, majd a november végén elhunyt dr. Miklenovics 

Tiborra, a Lányi Ernő Iparos Művelődési Egyesület tiszteletbeli elnökére emlékeztek. A 

folytatásban Torok Orsolya, az egyesület citerazenekarának vezetője megzenésített versekkel 

bűvölte el a közönséget. 

 

Fellobbant a remény lángja Horgoson is 
2024. december 8. – PannonRTV 

Meggyújtották az adventi koszorú második gyertyáját Horgoson a Művelődési Ház előtti téren, 

ahol a falu lakosai összegyűltek, hogy közösen folytassák az adventi időszak ünneplését. A 

horgosi Napraforgó Óvoda gyermekeinek és pedagógusainak kíséretében meggyújtották az 

adventi koszorú második gyertyáját, amely a reményt szimbolizálja. Az óvodások egy színes 

ünnepi műsorral készültek, énekeltek és verseket mondtak. A gyertyagyújtást követően a 

résztvevők a Művelődési Ház színháztermében a Szabadkai Gyermekszínház előadását 

tekinthették meg a Mindentlátó királylány című darabot. Sós Nóra, a Művelődési Ház 

koordinátora, Horgos: „Az adventi időszakban egy kicsit mindenki nyitottabban áll a 

programokhoz. 
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Templombúcsú a verbászi római katolikus templomban 
2024. december 8. – PannonRTV 

A dél-bácskai település múzeumában megnyílt a karácsonyi kiállítás is. Vasárnap délben 

kezdődött az 1885-ben épült és Szűz Mária Szeplőtelen Fogantatása tiszteletére felszentelt 

plébániatemplomban az ünnepi szentmise, amit Szabadi Károly atya celebrált. „Ez a legszebb 

ünnepünk, egyike Szűz Mária ünnepének, reméljük, hogy a hívek egy része el tud jönni, és a 

Szűzanya szívét, egyszerűségét keresi, oltalmát, segítségét nyújtja. A boldogságos Szűz Mária 

öröme és boldogsága legyen nekünk, ahogy ez volt az őseinknek is a 150 évvel ezelőtti 

eseményekben és a múltban, a jövőben is.” Az ünnepi szentmisét követően a verbászi Városi 

Múzeumban megnyílt a helyi Szirmai Károly Művelődési Egyesület keretében működő 

Aranykalász kézimunkacsoport munkáiból készült karácsonyi kiállítás. 

 

Helyreállították az adventi koszorút Zentán 
2024. december 8. – PannonRTV 

Helyreállították a zentaiak adventi koszorúját. Az Alltech-pavillonban felállított, korábban 

megrongált adventi koszorún már vasárnap este meggyújtották a lángot a második gyertyán - 

közölte Burány Hajnalka közösségi oldalán. Zenta polgármestere hozzátette, az ünnepséget 

Surányi Bálint szavalata és a Pöndöly kórus előadása tette emlékezetessé.  „Hálásan köszönjük 

Lengyel Zsófiának a gyors és precíz munkáját, amellyel helyreállította az adventi koszorút. 

Köszönjük mindenkinek, aki velünk együtt ünnepelt ma este!” – áll a bejegyzésben. Ahogy 

korábban megírtuk, a város központjába kihelyezett koszorúról lelopták a díszeket és a kézzel 

készített fa gyertyákat. A hírt a település polgármestere, Burány Hajnalka is megerősítette 

Facebook-oldalán. Mint fogalmazott, 

 

Megrendezték a Fekete Mihály Emlékverseny döntőjét Zentán 
2024. december 8. – PannonRTV 

A matematikaversenyt a Bolyai Tehetséggondozó Gimnázium és Kollégiumban tartották. A 

megmérettetésen a legtehetségesebb diákok mérték össze tudásukat, akik a két levelezőforduló 

során nyújtott kiemelkedő teljesítményükkel jutottak be a döntőbe. A döntő vasárnap reggel 

10 órakor kezdődött. A verseny minden évben számos tehetséges diákot vonz, akik sokat 

készülnek a megmérettetésre. Kopunović Edina, versenyző: „Átnéztem az előző év döntős 

feladatsorait, és még néztem át a képleteket.” A diákoknak 120 perc állt rendelkezésükre négy 

feladat megoldására, amelyeket egy nyolcfős versenybizottság állított össze. 
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Megtartotta XXXIII. megyei közgyűlését a Kárpátaljai Magyar 

Pedagógusszövetség 
2024. december 7. – Kárpátalja.ma 

A Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség (KMPSZ) december 7-én tartotta XXXIII. megyei 

közgyűlését a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolán. A himnuszok eléneklése után 

dr. Orosz Ildikó, a KMPSZ elnöke mondta el a 2024-es évről szóló igen részletes beszámolóját. 

„Az utóbbi időben az ukrán és a magyar fél között intenzív tárgyalás folyik arról, hogyan és mit 

kellene javítani a jelenlegi helyzeten, azokon a jogszűkítéseken és csorbításokon, amelyek 2017 

óta történtek” – hangsúlyozta. Orosz Ildikó felszólalásában a fórumon megtartott előadásának 

főbb pontjait emelte ki, melyben összehasonlította a nemzeti kisebbségek jogait, anyanyelvű 

oktatási jogainak elméleti és gyakorlati voltát. Elmondta, hogy míg 1991-ben nemzeti 

kisebbségek számára garantálták a kulturális autonómiát, a teljes körű anyanyelvhasználatot, 

a szabad vallásgyakorlást, 2017 után ez megváltozott, s ma már az állam nem biztosítja a 

kulturális autonómiát, az anyanyelvű tanulás jogát, a nemzeti ünnepek méltatását. Szilágyi 

Lajos, a KMPSZ beregszászi járási elnöke Nacsa Lőrinc nemzetpolitikai államtitkár üdvözlő 

levelét olvasta fel, melyből megtudhattuk, hogy az államtitkár nagy tisztelettel viseltetik a 

kárpátaljai magyar pedagógusok iránt, és biztosított a magyar állam mindenkori 

támogatásáról. 

 

Gazdaképzés indul a „Pro Agricultura Carpatika” szervezésében 

2024. december 7. – Karpat.in.ua 

A „Pro Agricultura Carpatika” Kárpátaljai Megyei Jótékonysági Alapítvány szervezésében, az 

„Egán Ede” Gazdaságfejlesztési Központ és a Bethlen Gábor Alap támogatásával gazdaképzés 

vette kezdetét december 6-án Nagydobronyban. A képzési program, amely előadásokból és 

eszmecserékből áll, decembertől februárig több helyszínen zajlik majd. Az első rendezvénynek 

a Nagydobronyi Magyar Ház adott otthont. A rendezvény kezdetén Hidi László, a „Pro 

Agricultura Carpatika” Kárpátaljai Megyei Jótékonysági Alapítvány elnöke köszöntötte a 

résztvevőket. Mint mondta: „Ez az előadás-sorozat Nagydobronyban hét különböző alkalmat 

jelent, amikor más-más növényi kultúrák újdonságait vesszük sorra. Emellett új témákat is 

érintünk majd, ilyen az okoseszközök használata a hajtatásban áramszünet esetén. 

Feketapatakon, Nevetlenfaluban, Szőlősgyulán szintén lesznek majd előadások. Emellett 

ezeken az előadásokon a mesterséges intelligencia témakörét is körbejárjuk, hogy hogyan lehet 

használni a mezőgazdaságban és otthonainkban.” 

 

Karácsony Kárpátaljáért – több mint 2 millió forint gyűlt össze 
2024. december 8. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség Ifjúsági Szervezete (KMKSZ ISZ) idén is 

megszervezte a Karácsony Kárpátaljáért Jótékonysági Gálaestet Budapesten, a Kárpátalja 

Szövetség székházában. A rendezvényre ingyenes volt a belépő, azonban lehetőség volt 

elhelyezni adományokat súlyosan beteg kárpátaljai fiatalok gyógyulására. A gálaesten, melynek 

fővédnöke Dr. Illés Boglárka, Magyarország kétoldalú kapcsolatok fejlesztéséért felelős 
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államtitkára, több mint 2 millió forintnyi adomány gyűlt össze. „Több mint 2 millió forint gyűlt 

össze az idei Karácsony Kárpátaljáért jótékonysági esten!” 

 

Közös gyertyagyújtás advent második vasárnapján 
2024. december 8. – Karpat.in.ua 

Fellobbant a remény lángja Beregszászban, advent második vasárnapján. A Közös Advent 

programsorozat keretén belül, melyet kilenc éve indított el a beregszászi főiskola és a Pro 

Cultura Subcarpathica civil szervezet, a város központjában hétről hétre, karácsonyhoz 

közeledve más-más szervezetek, egyházak képviselői gyújtják meg az aktuális gyertyát a város 

adventi koszorúján. A remény lángját ezen a héten a programsorozat megálmodói és 

kezdeményezői gyújtották meg. A program elérte célját, hiszen ilyenkor a környék apraja 

nagyja összegyűlik, hogy testben és lélekben is együtt készüljenek a szeretet ünnepére. 

 

Az ungvári főkonzulátus Mikulása a Szolyvai Gyermekotthonban járt 
2024. december 7. – KISZo.net 

Magyarország Ungvári Főkonzulátusa Mikuláscsomagokkal ajándékozta meg a Szolyvai 

Megyei Gyermekotthon, az ottani református óvoda kis növendékeit és a Szolyvai 1. Számú 

Elemi Iskola magyar osztályaiban tanuló kisdiákjait. A csomagokból jutott abba a szerednyei 

keresztény befogadóközpontba is, ahol zömében Mariupolból érkezett menekült gyermekek 

élnek. Valamennyi helyszínen Papp Ferenc konzul adta át a Mikulás ajándékait a kis 

nebulóknak. A diplomata hangsúlyozta, mindig örömmel jönnek ezekre a helyszínekre, mert 

jobb adni, mint kapni. A magyar külképviselet már több ízben is nyújtott jelentős segítséget 

ezeknek az intézményeknek.  

 

Ungvárra is eljutottak a Magyar Református Szeretetszolgálat adventi 

adományai 
2024. december 7. – MTI, KISZo.net, Új Szó 

Az ungvári, az ungtarnóci és perecsenyi református gyülekezethez tartozó rászoruló 

gyerekeknek összesen 110, édességeket, írószereket, mesekönyveket és játékokat tartalmazó 

Nyilas Misi Pakkot adott át adventi adományként a Magyar Református Szeretetszolgálat 

(MRSZ) elnöksége Ungváron. Czibere Károly, az MRSZ elnöke elmondta, hogy a rászoruló 

gyerekek karácsonyát szebbé tevő Nyilas Misi programot 15 évvel ezelőtt hirdették meg. Az 

adománygyűjtés fontos célkitűzése, hogy a Nyilas Misi Pakkok elkészítésében részt vegyenek a 

gyülekezet gyermek tagjai. Az adventi adományok a nehéz körülmények között élő 

magyarországi gyerekek mellett a határon túli magyar közösséghez is eljutnak. 

 

Közel nyolcszáz óvodást ajándékozott meg a KárpátHáz Mikulása 
2024. december 6. – KISZo.net 

Huszonnyolc gyermekintézménybe látogat el a napokban a KárpátHáz Mikulása. A sok-sok 

édességgel megtöltött csomagért Péter Csabának, a KárpátHáz Civil Szervezet kuratóriumi 
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elnökének, egyben az ötletgazdának jár köszönet, aki évek óta szívügyének tekinti a 

Beregvidéken élő óvodások megajándékozását. Idén a Mikulás a Beregszászi, a Nagyberegi és 

a Mezőkaszonyi kistérségben működő óvodákat kereste, keresi fel. Mi Nagybaktára, 

Mezőgecsébe, Tiszacsomára, Badalóba és Haláborra kísértük el a nagy szakállút és Tóth 

Győzőt, a szervezet igazgatóját, aki minden évben szívesen tesz eleget ennek a feladatának. 

 

Mikulás-napi ajándékokat nyújtott át az NSKI Kárpátalján 
2024. december 6. – Kárpátalja.ma 

Sok csillogó szempár várta a Mikulást a Beregszászászi Horváth Anna Líceum nagytermében 

december 5-én délelőtt. A gyerekek piros felsőben és Mikulás-sapkában érkeztek ezen a napon 

iskolába, hogy még inkább kifejezzék a Mikulás-ünnep iránti rajongásukat. Emellett az 

eseményre idén is fontos vendégeket vártak. Mint az elmúlt évek során, idén is a 

Nemzetstratégiai Kutatóintézet biztosította számukra az ajándékokat. Ez alkalomból a 

támogatók képviseletében Szász Jenő, az NSKI elnöke és kísérete is ellátogatott a líceumba. A 

gyerekek természetesen nemcsak kapni, hanem adni is szerettek volna, ezért egy-egy dallal, 

verssel kedveskedtek a vendégeknek és a Mikulásnak. A vidám ünnep végén Szász Jenő elnök 

úr köszöntötte az iskolásokat és a tanárokat. Megköszönte, hogy külhoni magyarként is éltetik 

a lángot, és hogy minden évben itt lehet közöttük. 

  

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. december 6. – Kossuth Rádió 

 

Az Alkotmánybíróság pénteken érvénytelenítette az elnökválasztás első fordulóját 

Romániában – több országos sajtóorgánum forrásai szerint. „Az alkotmány 146. cikkelyének f) 

pontja alapján megsemmisíti a román elnökválasztással kapcsolatos teljes választási 

folyamatot” – olvasható az Alkotmánybíróság péntek délutáni közleményében. Az eddigi 

fejleményekről Birtalan Albert tudósított Kolozsvárról. 

 

Mozgalmas napok jellemzik a romániai politikai életet. December elsején parlamenti választás 

is volt szomszédainknál. Az RMDSZ több mint 6,5 százalékkal jutott be a parlamentbe, de 

megerősödve jutottak be a sokak által szélsőségesnek mondott, román pártok is. Amikor még 

úgy volt, hogy december 8-án lesz az államelnökválasztás második fordulója és a Mentsétek 

meg Romániát Szövetség jelöltjét támogatja az RMDSZ, az USR visszavonta a román 

parlamentben októberben iktatott, a közigazgatás átszervezésre vonatkozó törvénytervezetét, 
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amely hátrányos helyzetbe hozta volna a székelyföldi megyéket. Tánczos Barnával, az RMDSZ 

szenátorával csíkszeredai tudósítónk, Bíró István beszélgetett. 

 

Mikulás napja alkalmából az RMDSZ Temes megyei nőszervezete minden éven körútra indul 

a megye magyarlakta településeire. Elsősorban a kisebb közösségekbe látogatnak, ahol a 

magyart választható (fakultatív) tantárgyként tanuló gyermekeket, óvodásokat és elemi 

iskolásokat ajándékoznak meg. Az idén mintegy kétszáz ajándékcsomagot állítottak össze. 

Erről is mesélt Sipos Ilona, a nőszervezet elnöke munkatársunknak, Lehőcz Lászlónak. 

 

Marosvásárhelyen a Színház-téren, tegnap este megnyílt a Karácsonyi Vásár, amelyen 40 helyi 

és erdélyi kézműves kínálja egyedi termékeit: természetes alapanyagból készült dísztárgyakat, 

kozmetikumokat, ékszereket, játékokat, ünnepi asztalra való édességeket, dekorációkat. A 

város karácsonyfája körül zajló, hangulatos vásárban néhány kézművessel és látogatóval 

beszélgetett Erdei Edit-Zsuzsánna. 

 

Családtípusú gyermekotthonokban élő, nehéz sorsú, kárpátaljai fiatalok megsegítésére 

szervezett jótékonysági adománygyűjtő estet a Szórványmagyarság Gyermekeiért Alapítvány 

és Tarpai Viktória Jászai Mari-díjas színésznő, a Beregszászi Színház tagja. Iváncsik Attila 

összeállítása. 

 

A Magyarságkutató Intézet az Anyanyelvápolók Szövetségének támogatásával 5. alkalommal 

szervezett tudományos konferenciát a Magyar Nyelvjárások Napjához kapcsolódóan. Pomozi 

Péter főszervezőt, a Magyarságkutató Intézet Nyelvtörténeti Kutatóközpontjának igazgatóját, 

a NKE Nemeskürty István Tanárképző Kara Magyar Nyelv és Irodalom tanszékének vezetőjét 

a konferencia után arról is kérdeztem, hogy miért fontosak a nyelvjárások a magyarság, a 

magyar jövő szempontjából. 

 

Kamarakiállításról beszélünk, mégis a magyar művelődéstörténetnek egy igen jelentős szeletét 

ismerhetjük meg Fogarason. A vármúzeumban nyílt tárlattal a 265 éve elhunyt Árva Bethlen 

Katára emlékezett meg nemcsak a város, hanem a megye magyarsága is. Két református 

egyházközség, az olthévizi és a fogarasi őrzi azt a néhány tárgyat, amelyen keresztül 

megidézhették az egykori nagyasszony korát és életét. Grapă dit kurátorral Veres Emese-

Gyöngyvér beszélgetett. 

 

Kárpát-medence 
2024. december 8. – M1 

 

IX. Brüsszeli Kárpátalja Nap 

 

Szülőföldje előtti tisztelete és szeretete példájának tekinthetjük, hogy Ferenc Viktória, a Fidesz-

KDNP Európai Parlamenti képviselője először kárpátaljai látogatócsoportot fogadott a 

brüsszeli parlament épületében. A vendégek betekintést nyerhettek a kárpátaljai születésű 
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képviselő eddigi munkájába és az intézmény működésébe is. Hatalmas dolog, hogy Kárpátalja 

hangjaként is tevékenykedik ő itt az Európai Parlamentben. Nagy élmény jelen lenni, és 

hatalmas lehetőségként gondolom. 

 

Közösségi összefogás a gyermekekért 

 

Több doboznyi játék, plüss állatok, ruhák, cipők, édességek és még sok más sorakozik a 

délvidéki Óbecsén működő Gyermekbarátok Egyesületének helyiségeiben. Ez az egyik 

legnagyobb adománygyűjtő központ novembertől december végéig Óbecsén. A 

Gyermekbarátok Egyesülete több mint két évtizede foglalkozik a nehéz körülmények között élő 

gyermekek felzárkóztatásával, úgy az oktatás, mint a társadalmi beilleszkedés terén. Lucsev 

Mária önkéntesként húsz éve minden kedden együtt tanul a gyerekekkel. Decemberben pedig 

nagy szeretettel csomagolja a személyre szabott ajándékokat. 

 

A felújított pálpataki iskola 

 

Minden évszakban gyönyörű a táj a Korond községhez tartozó Pálpataka tanyán. Az első hónak 

a gyermekek örülnek a legjobban, hiszen a tanórák közti szünetekben hóembert készíthetnek. 

Így volt ez 1972-ben is, amikor a pálpataki iskola tanár- és diákközössége kézzel írott 

újságkiadványban adta hírül mindazt, amit tudatni akart a pálpataki emberekkel. 52 évvel 

ezelőtt így nézett ki a Tanyai Tükör.  A kiadvány megjelenése óta sok hó lehullott Pálpatakán. 

Esemény is volt bőven, amit napjaink sajtókiadványai adtak hírül, mint például azt, hogy 

megújult a tanya iskolája és óvodája.  Tanévnyitáskor új bútorzat és korszerűen felszerelt 

termek várták az intézmény hatvan tanulóját. 

 

Több mint egy évtizede rendeznek népdalfesztivált a Sajógömöri alapiskolában a 

Falusi hagyományok hete elnevezésű programsorozat részeként 

 

Felvidéken a Gömöri-medence keleti részén, az Őr-hegy lábánál fekszik Sajógömör. Itt látható 

Mátyás király egész alakos bronzszobra, amely egyedülálló az egész Kárpát-medencében, 

ugyanis kapával a kezében ábrázolja őt. A helyi alapiskolában most nagy a nyüzsgés, a 

környékbeli magyar iskolák tanulói azért érkeztek ide, hogy részt vegyenek a több mint egy 

évtizede életre hívott Falusi hagyományok hete elnevezésű rendezvénysorozaton.  16 iskolából, 

több mint 70 alsó- és felsőtagozatos tanuló érkezett az idei népdalfesztiválra Sajógömörre. 


